
وزارت صمت:

واردات خودرو کارکرده تسهیل شد
سخنگوی وزارت صمت گفت: واردات خودرو کارکرده با 
دریافت مجوزهای قانونی در لایحه دولت تسهیل شده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، امید قالیباف با بیان اینکه با دریافت 
مجوزهای قانونی، واردات خودرو کارکرده در لایحه دولت تسهیل 
شــده است، افزود: در لایحه پیشنهادی وزارت صمت که با توجه 
به حذف مجوز واردات این خودروها در بودجه 1402 و با قید دو 
فوریت از سوی دولت تقدیم مجلس شد مواردی نظیر انتقال فناوری 
و داشتن نمایندگی رسمی برای خودرو کارکرده از قانون ساماندهی 

صنعت خودرو مصوب سال 1401 حذف شده است.
وی ادامــه داد: در لایحه دولت همچنین تاکید شــده امکان 
استفاده از استانداردهای کشــور مبداء برای خودروهای وارداتی 
)کارکرده( با تأیید سازمان ملی استاندارد و سازمان محیط زیست 
کشور قابل پذیرش باشد. در روند تصویب بودجه 1402 مشاهده 
شــد نمایندگان محترم مجلس نیز نگاه مثبتی نسبت به واردات 
خودروی کارکرده دارند و از این رو انتظار می رود با تصویب سریع 
لایحه و تدوین آئین نامه اجرایی آن در دولت تا یک ماه آینده شاهد 

عملیاتی شدن آن باشیم.
سخنگوی وزارت صمت اظهار داشت: به طور حتم بازار خودرو 
با واردات خودروهای وارداتی شــاهد شکســته شدن قیمت های 
کاذب کنونی خواهد بود و از هم اکنون نیز کاهش قیمت ها اتفاق 

افتاده است.
قالیباف افزود: لازم به ذکر اســت در لایحه دو فوریتی دولت 
با موضوع واردات خودرو کارکرده شــرایط برای واردات خودرو 
توسط  اشخاص حقیقی تســهیل شده و محدودیت های قانونی 
بــرای واردات این خودروها به ویژه قیمت پایه آنها )که قبلا در 
قانون بر اساس قیمت های سال تولید مبنا قرار گرفته( حذف یا 

اصلاح شده است.
همچنین به گزارش خبرگزاری تسنیم، سیدمحمد حسینی؛ 
معاون پارلمانی رئیس جمهور در برنامه صف اول شبکه خبر سیما 

از ارسال لایحه واردات خودروهای کارکرده به مجلس خبر داد.
براســاس این لایحه، واردات خودروهای کارکرده که عمر آنها 
در محدوده پنج سال است به شرط دریافت گواهی از سازمان های 
استاندارد و محیط زیست مجاز خواهد بود. همچنین در این لایحه 
تصریح شده هر شخص حقیقی می تواند بدون داشتن کارت بازرگانی 

نسبت به واردات خودرو اقدام کند.
گفتنی اســت، لایحه دوفوریتی واردات خودروهای کارکرده، 
پنجشــنبه  هفتم اردیبهشت به طور رسمی تقدیم مجلس شورای 

اسلامی شد.
رشد 96 درصدی صادرات خودرویی در 1401

البته آمــار و ارقام وزارت صمت هم از صــادرات بیش از 51 
میلیون دلاری خودرو و قطعه خودرو در سال 1401 حکایت دارد 
که در مقایسه با سال 1400 به میزان 96 و یک دهم درصد رشد 
داشته است. صادرات خودرو و قطعه در سال 1400 به ارزش 26 

میلیون دلار بود.
صادرات خودرو از 19 میلیون دلار در سال 1400 به 37 میلیون 
و 800 هزار دلار در 1401 رسید. همچنین ارزش صادرات قطعه 
در سال 1400 که معادل هفت میلیون دلار بوده در سال 1401 
تا 13 میلیون دلار رشــد کرد. بنابراین ارزش صادرات خودرو در 
1401 به میزان 96 و ســه دهم درصد و صادرات قطعه 89 و 9 

دهم درصد به نسبت سال 1400 افزایش یافته است.
تغییر اولویت 170 هزار خریدار خودرو

همچنین امید قالیباف؛ سخنگوی وزارت صمت در گفت وگو 
با خبرگزاری تســنیم، با  اشاره به اینکه متقاضیان تا امروز شنبه 
می توانند با مراجعه به ســایت ســامانه یکپارچه خودرو اولویت 
خودرویی که برای 1403 اعلام شده را تغییر دهند، افزود: تاکنون 
170 هزار نفر با مراجعه به سایت نسبت به اصلاح اولویت خود 
اقــدام کرده اند. البته پروفایل 4260 نفر نیز که از طرح انصراف 
داده بودند اصلاح شده و می توانند نسبت به تغییر اولویت خود 

اقدام کنند.

جزئیات  برنامه دولت بر ای مبارزه با فساد 
در واردات موبایل

مدیرکل دفتر لوازم خانگی وزارت صمت با تشریح 
جزئیات  برنامه دولت بر ای مبارزه با فســاد در واردات 
موبایل گفت: می توانیم حدود 300 میلیون دلار از اتلاف 

منابع ارزی جلوگیری کنیم.
محسن شکراللهی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، درباره 
برنامه دولت بر ای مبارزه با فساد در واردات موبایل اظهار داشت: 
اقدامات زیرساختی جدیدی جهت مدیریت بازار تلفن همراه 
در دستور کار وزارت صمت قرار دارد. واقعی کردن ارزش های 
گمرکی، گروه بندی وارد کنندگان و ایجاد مشــوق های لازم 
برای بهبــود خدمات پس از فروش و حمایت از تولید داخل 

برنامه های اجرایی سال جدید خواهد بود.
مدیرکل دفتر لوازم خانگی و اداری وزارت صمت با تاکید 
بر  ضرورت رفع تعهد ارزی واردکنندگان موبایل گفت: با توجه 
بــه تاخیرهایی که در خصوص رفع تعهد ارزی وجود دارد از 
بانک مرکزی خواسته ایم از افرادی که برای واردات موبایل ارز 
در اختیار دارند اما نسبت به واردات آن اقدامی انجام نداده اند 
مابه التفاوت دریافت کند. همچنین از بانک مرکزی خواسته ایم 
تا بررســی شود که از میان دریافت کنندگان ارز برای واردات 
موبایل، چه افرادی در بازار شفاف عمل کرده اند و چه افرادی 

هنوز نسبت به رفع تعهد ارزی اقدام نکرده اند.
شکراللهی اظهار داشت: بنابراین برای دستیابی به شفافیت 
در حوزه واردات موبایل، وزارت صمت نیازمند همکاری بانک 
مرکزی و گمرک است تا در این حوزه به وزارت صمت کمک 
کنند و گمــرک نیز در زمینه تعیین ارزش کالاهای وارداتی 
بــا وزارت صمت همکاری و همراهی کند و در کنار این ها با 
همکاری انجمن واردکنندگان موبایل و فعالان حوزه به نتایج 

مثبتی در تنظیم بازار این کالا دست یابیم.
وی با اشــاره به اینکه در حوزه واردات ساعت هوشمند و 
سایر تجهیزات الکترونیکی نیز قصد داریم تا اتلاف منابع ارزی 
را اجرایی کنیم، گفت: برخی اوقات مشــاهده می شود که در 
این گونه اقلام واردکننده بیش از 40 درصد بیشتر از ارزش کالا 
را اظهار می کند که این مسائل واقعا احجاف در حق مشتری 

و گران رساندن کالا به دست مشتری است.
مدیرکل دفتر لوازم خانگی و اداری وزارت صمت با انتقاد از 
تعداد زیاد واردکنندگان موبایل تصریح کرد:  ظاهر امر هدف 
از تکثر واردکنندگان رقابتی شــدن بازار اســت اما متأسفانه 
بدین وسیله اجازه داده ایم تا هر فردی با سقف مشخصی واردات 
انجام دهد. این درحالی اســت که برخی از این واردکنندگان 
کوچکترین زیرســاختی برای خدمات پس از فروش ندارند و 
صرفا شاهد صدور مجوزهای بی ضابطه ای در این حوزه بودیم 
که امســال با جدیت ساماندهی این موضوع را در دستور کار 

داریم.
شــکراللهی افزود: بنابراین برای ساماندهی واردکنندگان 
موبایــل موضوع رتبه بنــدی و گروه بنــدی واردکنندگان را 
اجرا خواهیم کرد و برای رتبه بندی واردکنندگان یک ســری 
شاخص های تخصصی را استخراج کرده ایم تا از واردات بی رویه 
گوشی تلفن همراه آن هم با ارزش های غیرواقعی و همچنین 

از قاچاق معکوس جلوگیری کنیم. 

یک شرکت بین المللی مدیریت سرمایه:

سرعت کاهش دلار در ذخایر ارزی جهان 
10 برابر شد

بر اساس اعلام یک شرکت مدیریت سرمایه در لندن، 
سرعت کاهش دلار در ذخایر ارزی جهان 10 برابر شده است.
آن طور که خبرگزاری راشاتودی گزارش داده، برنامه گسترده 
کشورها برای حذف دلار از مبادلات جهانی ادامه دارد. در تازه ترین 
اقدام، آرژانتین یک قراداد ســواپ ارزی با چین امضا کرده که بر 
اساس آن پرداخت های خود را با یوان به جای دلار انجام می دهد.

در همین خصوص وزیر اقتصاد آرژانتین گفت: » بوینس آیرس و 
پکن قرارداد سواپ ارزی با هدف کنار گذاشتن دلار از مبادلات دو 
کشور امضا کردند مفهوم آن این است که از این به بعد دو کشور 

مبادلات خود را با یوان انجام می دهند.«
در حال حاضر چین دومین شــریک تجــاری آرژانتین پس 
از برزیل اســت و دومین کشــور بزرگ برای صادرات محصولات 
آرژانتینی محسوب می شود. بر اساس آمارهای سازمان ملل متحد، 
واردات آرژانتین از چین در ســال 2021 به میزان 13 میلیارد و 

500 میلیون دلار بود.
وزیر اقتصاد آرژانتین اعلام کرد که این کشور در ماه جاری یعنی 
 آوریل، معادل ارزش یک میلیارد دلار هزینه واردات و سایر خدمات 
را به یوان پرداخت می کند و ماهانه به ارزش 790 میلیون دلار پول 
کالاهای وارداتی به یوان پرداخت خواهد کرد. ضمن اینکه سواپ 
ارزی این دو کشور امسال توسعه بیشتری می یابد و صادر کنندگان 

آرژانتینی هم امکان دریافت پول خود به یوان را خواهند داشت.
در همین راستا براساس گزارش رئیس  یک شرکت بین المللی 
مدیریت سرمایه مستقر در لندن، سرعت افت سهم دلار در ذخایر 
ارزی جهان سال گذشته نسبت به دو دهه گذشته 10 برابر شده است.

جانــت یلن؛ وزیر خزانه داری آمریکا هم اخیرا اعتراف کرد که 
نقــش دلار به عنوان ذخیره ارزی جهان کمرنگ تر می شــود زیرا 
واشــینگتن از آن به عنوان اهرم فشار روی سیستم مالی جهانی 

برای تعقیب اهداف خود از طریق تحریم استفاده می کند.

گمرک اعلام کرد

کاهش 37 درصدی واردات گندم 
در سال 1401

 بر اســاس آمارهای رســمی منتشر شــده، بیش از 
چهار میلیون و ۴۴۵ هزار تن گندم در سال گذشته به کشور 
وارد شده است که کاهشی حدود 3۷ درصدی نسبت به سال 

1۴00 داشته است.
به گزارش ایســنا براساس آمارهای گمرک، در 12 ماهه سال 
1401 بیش از چهار میلیون و 445 هزار تن گندم به ارزشی بیش 
از 42 هزار و 385 میلیارد و 424 میلیون و 336 هزار تومان معادل 
دو میلیارد و 13 میلیون و 309 هزار و 999 دلار به کشــور وارد 
شــده اســت که از نظر وزنی 37 و دو صدم درصد و از نظر ارزش 
دلاری 19 و 9 صدم درصد کاهش نسبت به بازه زمانی مشابه در 

سال 1400 داشته است.
البته به دلیل حذف نرخ ارز ترجیحی، ارزش ریالی گندم وارد 
شده با افزایش 305 و 86 صدم درصدی نسبت به 12 ماهه سال 
1400 مواجه شــده است. آلمان، امارات متحده عربی، انگلستان، 
ایتالیا، ترکیه، سنگاپور، ســوئیس، فدراسیون روسیه، قزاقستان، 
مکزیک، هلند و هنگ کنگ 12 کشور صادرکننده گندم به ایران 
در ســال گذشته بودند که در این میان روسیه با صادرات بیش از 
یــک میلیون و 500 هزار تن گندم بــه ارزش 731 میلیون دلار 
بزرگ ترین صادرکننده این محصول استراتژیک به کشورمان است.

پس از روسیه آلمان با 885 هزار تن به ارزش 425 میلیون دلار 
و امارات با 585 هزار تن به ارزش 255 میلیون دلار در رتبه دوم و 
سوم فهرست صادرکنندگان گندم به ایران در سال گذشته بودند.

هلند، سنگاپور، انگلستان، ترکیه، هنگ کنگ، ایتالیا و سوئیس 
دیگر واردکنندگان این محصول استراتژیک به شمار می روند. اما 
نکته جالب توجه اینکه برخی کشورهای صادرکننده گندم به ایران 
از جمله عراق و اوکراین حذف شدند و جای خود را به کشورهایی 
مانند سوئیس دادند چرا که در سال 1400 حدود یک میلیون تن 
گندم از عراق به ایران صادر شده بود. البته سهم صادرات کشورهای 
دیگر مانند روسیه، انگلستان، سنگاپور، هلند و امارات نیز در سال 

گذشته نسبت به سال 1400 کاهش قابل توجهی داشته است.

از سوی وزارت جهاد کشاورزی

تصویب افزایش قیمت تخم مرغ 
تکذیب شد

مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشاورزی گفت: آنچه 
که در روزهای اخیر از سوی برخی اتحادیه ها درباره افزایش قیمت 
تخم مرغ مطرح شده، کذب محض است و هیچ مصوبه جدیدی مبنی 

بر افزایش این محصول وجود ندارد.
شهیاد آبنار در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاسخ به اینکه برخی 
اتحادیه ها در روزهای اخیر از افزایش قیمت تخم مرغ خبر دادند، آیا چنین 
مصوبه ای از سوی وزارت جهاد کشاورزی صادر شده است، گفت:  تاکنون 
هیچ گونه افزایش قیمتی نه در باره تخم مرغ و نیز دیگر کالاهای اساسی از 
سوی وزارت جهاد کشاورزی صادر نشده و به شدت موضوع افزایش قیمت 

تخم مرغ را تکذیب می کنم.
او افزود: قیمت تخم مرغ و دیگر کالاهای اساســی بر اســاس قیمت 
مصوب قبلی است و در صورت مشاهده هرگونه افزایش قیمت، از طریق 
سیستم های بازرسی و نظارت پرونده برای آنها تشکیل می شود. در حال 
حاضر قیمت مصوب هر کیلوگرم تخم مرغ برای مصرف کننده 47 هزار و 

200 تومان است و فروشندگان نباید گران تر از این نرخ بفروشند.
مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای کشــاورزی در پاســخ به این 
سؤال که چرا اتحادیه ها موضوع افزایش قیمت تخم مرغ را مطرح کرده اند، 
گفت: صحبت های آنها در حد پیشنهاد مطرح شد و قرار بود که موضوع 
در نهاد ریاســت جمهوری بررسی شود و تاکنون هیچ گونه تصمیمی در 

این باره گرفته نشده و موضوع مسکوت مانده است.
آبنار تاکید کرد: هرگونه افزایش جدید قیمت از سوی وزارتخانه و به 
صورت رسمی اعلام می شود و سوءاستفاده برخی برای گران فروشی مورد 

پیگرد قانونی قرار می گیرد. 
 خاطرنشان می شود، روز چهارشنبه حمید کاشانی؛ رئیس  هیئت مدیره 
اتحادیه مرغداران در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه با وزارت جهاد کشاورزی 
برای اصلاح قیمت  تخم مرغ توافقاتی حاصل شد، افزود: پس از بررسی های 
انجام  شده، اتحادیه مرغداران میهن و وزارت جهاد کشاورزی بر سر قیمت 

جدید تخم مرغ به توافق رسیدند.
بر این اساس قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری 47 هزار و 
300 تومان و برای مصرف کننده نیز 56 هزار تومان تعیین شد. بنابراین 
قیمت هر  شانه 30 عددی تخم مرغ به وزن 1800 گرم، حدود 100 هزار 

تومان می شود. 
همچنین محمد مرادی؛ مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران میهن در 
گفت و گو با خبرگزاری تسنیم اظهار داشت: با توجه به افزایش هزینه های 
تولید در جلســه ای درباره قیمت جدید تخم مرغ با نرخ 47 هزار و 300 

تومان درب مرغداری با وزارت جهاد کشاورزی به تفاهم رسیدیم.
وی افــزود: قیمت تخم مرغ البته هنوز در ســتاد تنظیم بازار مصوب 
نشده است و به طور معمول باید مصوبه این ستاد را نیز برای ابلاغ 
داشته باشد. بر این اساس قیمت جدید هر کیلوگرم تخم مرغ برای 
مصرف کننده 56 هزار تومان و هر  شانه 30 عددی به وزن 1800 

گرم، حدود 100 هزار تومان می شود.

اقتصادی
صفحه ۴
شنبه ۹  اردیبهشت ۱۴۰۲
۸ شوال ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۲۸۷

ایران و ســوریه، تفاهم نامــه جامع اقتصادی 
و تجاری در حوزه های مختلــف از حذف دلار تا 

همکاری های ریلی امضا کردند.
 به گزارش  پایــگاه خبری وزارت راه و شهر ســازی، 
مهرداد بذرپاش؛ وزیر راه و شهر سازی ایران و محمد سامر 
الخلیل؛ وزیر اقتصاد و تجارت خارجی ســوریه، به عنوان 
رؤسای کمیسیون های مشترک اقتصادی دو کشور  طی 
مراســمی به امضای تفاهم نامه همــکاری در زمینه های 

مختلف اقتصادی و تجاری پرداختند.
وزیر راه و شهر سازی در حاشیه این مراسم و در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به تمــدن غنی و فرهنگی با قدمت 
چندهزار ساله دو کشور افزود: ایران و سوریه دارای زخم 
مشترک تحریم های ظالمانه از سوی دشمنان و مخالفان 
اســتقلال بوده و هردو برای تضمین پیشرفت کشورشان 
روی پای خود ایســتاده اند. طی این جلسات عهد بستیم 
روابط اقتصادی را با سرعت بیش از گذشته توسعه دهیم و 
در جلسه برگزارشده با رئیس جمهور محترم کشور سوریه و 

در بالاترین سطوح نیز بر این موضوع تاکید شد.
او درباره سایر توافقات اقتصادی ایران و سوریه گفت: 
درخصوص سرمایه گذاری در بخش برق و نفت نیز توافقات 
خوبی انجام و کارگروه ها و تیم های فنی مشــترک برای 
اجرای این توافقات تشــکیل شد. در حوزه گردشگری و 
گردشــگری زیارتی نیز توافقات مثبتی انجام شد و طی 
ماه های آینده شاهد حضور حجم بالای گردشگران ایرانی 
و سوری در دو کشــور خواهیم بود. در حوزه حمل ونقل 
به ویژه بخش هوایی توافقات و تفاهماتی درخصوص افزایش 
پروازها به ســوریه و سایر خدمات نیز صورت گرفت. در 

حوزه های کشتیرانی و ریلی هم توافقاتی انجام شد.
بذرپاش اضافه کرد: صفر کردن تعرفه تجارت میان دو 
کشور که یکی از درخواست های همیشگی بخش خصوصی 
اســت مورد توافق کلی دو کشور قرار گرفت و مقرر شد 
تعرفه کالاهای باقی مانده نیز در راستای تسهیل تجارت 

دو کشور به صفر برسد.
او افزود: تاسیس بانک، بیمه و شرکت سرمایه گذاری 
مشــترک از دیگــر موضوعات مورد درخواســت بخش 
خصوصی دو کشــور بود که رئیس جمهور دو کشــور بر 
آن تاکید داشــتند و در این جلسه مورد توافق دو طرف 

قرار گرفت. تبادل بانکی مســتقیم میان ایران و ســوریه 
نیز به مراحل خوبی رســیده و کارهای اجرایی آن دنبال 

خواهد شد.
وزیر راه و شهر ســازی افزود: در بخش های فرهنگی 
میان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران، کتابخانه ملی، 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با نهادهای متناظر در کشور 

سوریه تفاهمات خوبی انجام شد.
ضرورت همکاری های تجاری با ایران در سطح عالی 

همچنین به گزارش خبرگزاری فارس، پایگاه خبری 
روزنامه سوری الوطن روز پنجشنبه نوشت که سامر خلیل؛ 
وزیر اقتصاد سوریه در حاشیه کمیسیون مشترک اقتصادی 
ایران و سوریه نتایج این نشست ها را مهم توصیف و تاکید 
کرد که ایران و سوریه درباره سرمایه گذاری در زمینه های 
متعدد به توافق رسیدند و کمیته پیگیری این تفاهم نامه ها 
هم فورا کار خود را آغاز کرده است. در نشست های فنی 
بر ســر مجموعه ای از اســناد توافق شد که بخشی از آن 
به خصوص در زمینــه مناطق آزاد و پروژه های کوچک و 

متوسط به امضای دو طرف رسید.
او افزود: مجموعه دوم از اسناد، توافق هایی است که 
نیاز به گفت  وگو دارد و البته از ســوی طرف سوری آمده 
است اما نیاز به تایید طرفی ایرانی دارد و اغلب در زمینه 

گردشگری، برق و راه آهن است.
وزیر اقتصاد ســوریه، دسته ســومی از اسناد را هم 
توافق های در دســت بررسی در حوزه رسانه، موزه و آثار 
باســتانی و پژوهش های علمی خواند و افزود: همچنین 

خارج از چارچوب توافق ها مجموعه ای از تفاهمات دیگر 
هم بین دو طرف حاصل شد که نمونه آن همکاری برای 
توسعه مبادلات تجاری از طریق مجموعه پیشنهادها برای 
صفر کردن تعرفه تجارت میان دو کشور است و همچنین 
درباره برخی جزئیات مربوط به همکاری در حوزه بانکی 
و حمل ونقل توافق حاصل شــد تا موانع بر سر راه تقویت 

مبادلات تجاری بین دو کشور برداشته شود.
هدف گذاری حذف دلار در مبادلات تجاری

وزیر راه و شهر ســازی ایران در دیدار با رئیس جمهور 
ســوریه، بر حذف دلار در مبادلات تجاری دو کشــور و 
همچنین پیوستن سوریه به کریدور ریلی ایران و عراق و 

سوریه تأکید کرد.
مهرداد بذرپاش؛ وزیر راه  و شهر ســازی کشورمان در 
جلسه با بشار اسد؛ رئیس جمهور سوریه با اشاره به قدمت 
تاریخی و وجه مشترک هردو کشور مبنی بر قرار گرفتن 
تحت تحریم های ظالمانه در حوزه های مختلف، بر گسترش 
همکاری هــا در حوزه های بانکی، تبادلات تجاری، انرژی، 

ترانزیت، حمل ونقل و گردشگری تاکید کرد.
وزیر راه و شهر ســازی با اشاره به استفاده از کریدور 
ریلی میان ایران و عراق، موضوع پیوســتن سوریه به این 
کریدور به منظور اســتفاده مســافران به کشور سوریه را 

نیز مطرح کرد.
برقراری خطوط منظم کشتیرانی میان ایران و سوریه با 
توجه به وجود بندر در هر دو کشور به منظور رونق صادرات 
و واردات میان تهران و دمشق از دیگر موضوعاتی بود که 

توســط بذرپاش مورد تاکید قرار گرفت. وی در ادامه این 
جلســه به موضوع گردشگری و لزوم رونق آن پرداخت و 
پیشنهاد اعزام 50 هزار گردشگر و زائر در سال به سوریه 

را نیز مطرح کرد.
او در بخش دیگری از سخنان خود به حوزه حمل ونقل 
هوایــی و موضوعاتی همچون آموزش خلبانان، تجهیزات 
فرودگاه های سوریه و تجهیزات کمک ناوبری پرداخت و 
افزود: ایران ظرفیت بالایی برای توســعه مباحث فنی در 

فرودگاه های سوریه دارد.
تجهیز و توسعه پالایشگاه های سوریه و صدور خدمات 
فنی و مهندسی در این حوزه به منظور رفع مشکلات بخش 
خصوصی و کاهش یا حذف تعرفه ورودی کالاهای مورد 
تبادل میان دو کشور از دیگر موضوعاتی بود که از سوی 
وزیر راه و شهر سازی کشورمان در دیدار با رئیس جمهور 

سوریه مطرح شد.
تأکید اسد بر مبنا قرار دادن پول ملی دو کشور

در ادامه این جلسه بشار اسد رئیس جمهور سوریه نیز 
ضمن خوش آمدگویی به وزیر راه و شهر سازی کشورمان 
بر اهمیت حوزه ترانزیت در شقوق مختلف ریلی و جاده ای 
تاکید و آمادگی ســوریه را برای افزایش ظرفیت های دو 

کشور در ترانزیت اعلام کرد.
وی با ابراز خرسندی از حضور هیئت ایرانی در سوریه 
و انجام گفت وگو در همه ســطوح، به نقش مهم بنادر در 
توســعه روابط تجاری دو کشور نیز اشاره و بر توسعه این 
روابــط تاکید کــرد. مبنا قرار دادن پول ملی دو کشــور 
در تبــادلات تجاری از دیگر موضوعاتی بود که توســط 

رئیس جمهور سوریه نیز تاکید شد.
بشار اســد ضمن اعلام آمادگی برای سرمایه گذاری 
ایران در حوزه صنایع بالادســتی نفت گفت: دســتورات 
لازم جهت شناسایی مناطقی برای واگذاری به متخصصین 

ایرانی داده خواهد شد.
وی در حوزه تسهیل تجارت بر رفع موانع فعالیت تجار 
دو کشور به منظور رونق صادرات و واردات کالا تاکید کرد 
و افزود: توســعه حمل ونقل ایران و سوریه در همه شقوق 
در دســتورکار معاونان قرار دارد و از هر اقدامی که تاثیر 
مثبت در مناســبات اقتصادی و سیاسی دو کشور داشته 

باشد حمایت می کنیم.

امضای تفاهم  نامه اقتصادی ایران و سوریه
از حذف دلار تا رونق حمل ونقل

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس:

تکمیل سامانه املاک و اسکان اولویت وزارت راه و شهر سازی نیست
سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس مدیریت بازار 
اجاره را در گرو تکمیل سامانه املاک و اسکان دانست و 
گفت: متأسفانه تاکنون از سوی وزارت راه و شهر سازی 

شاهد حرکتی روبه جلو برای تکمیل سامانه نبوده ایم.
 علی خضریان در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در تشریح 
دلایل اصلی بالابودن قیمت اجاره در کشــور اظهار داشت: بر 
اساس برآورد صورت گرفته دومیلیون و 500 هزار خانه خالی 
در کشــور وجود دارد که 900 هزار واحد  آن در تهران است؛ 
به عبارتی تعــداد زیاد خانه  خالی در کشــور یکی از دلایل 

بالابودن اجاره بها است.
وی با بیان اینکه عرضه خانه های خالی، در فرآیند عرضه 
و تقاضا در کاهش قیمت اجاره مســکن مؤثر است، ادامه داد: 
مهم ترین اقدام برای کنترل بازار اجاره، عرضه خانه های خالی 

در بازار مسکن و اجاره دادن آنها به مردم است.
راهکار کاهش التهابات قیمت

این نماینده مجلس ادامه داد: دریافت مالیات از خانه های 
خالی سبب افزایش انگیزه مالکان برای عرضه خانه های خود 
در بازار مسکن می شود به عبارتی می توان گفت سامانه  املاک 
 و اســکان نقش ویژه ای را در کاهــش التهابات بازار اجاره بها 

بر جا می گذارد.
خضریان با  اشــاره به پیچیدگی  زیاد ســامانه هایی نظیر 
سامانه املاک و اسکان بیان کرد: چنانچه تکمیل سامانه املاک 
و اسکان از سال های قبل آغاز شده بود امروزه می توانستیم از 
آن بهره برداری و استفاده کنیم؛ اما عمده  اتفاقی که تاکنون در 
جهت تکمیل سامانه صورت گرفته، خوداظهاری صاحب خانه ها 

بوده البته مشارکت بالایی در آن هم شکل نگرفته است.
خوداظهاری نتیجه بخش نبود

وی دلیــل عدم تکمیــل و راه اندازی ســامانه املاک و 
اســکان تا به امروز را بی برنامگی دولت قبل و فقدان راهبرد 

مشــخص در مسئله مسکن دانست و گفت: تاکنون سازوکار 
خوداظهاری دســتگاه  ها در راستای تکمیل سامانه املاک و 
اسکان نتیجه بخش نبوده و باید نسبت به تقاطع گیری اطلاعات 

دستگاه های مختلف دخیل در موضوع اقدام شود.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با  اشاره به 
کمبود انگیزه و اراده وزارت راه و شهر سازی برای تکمیل سامانه 
املاک و اســکان بیان کرد: متأسفانه تاکنون از سوی وزارت 
راه و شهر ســازی شاهد حرکتی روبه جلو برای تکمیل سامانه 
نبودیم؛ بنابرایــن باتوجه  به وضعیت فعلی و عدم اولویت آن 
برای وزارتخانه و قرارگرفتن آن در کنار سایر اقدامات، سامانه 

املاک و اسکان تکمیل نخواهد شد.
همکاری نامطلوب دستگاه ها

خضریان درخصوص همکاری ســایر دستگاه ها با سامانه 
املاک و اسکان تصریح کرد: برخی از دستگاه های کشور باید 
با ســامانه املاک و اسکان همکاری لازم را انجام دهند بدین 
صــورت که اطلاعات و داده های لازم را به ســامانه املاک و 
اســکان ارائه داده و بعد از آن ضمانت اجرای لازم برای انجام 

خوداظهاری را پیگیری کنند.
به گفته ســخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای 
اســلامی، بر اساس گزارش ارائه شده از ســوی وزارت راه و 
شهر ســازی، همکاری دســتگاه ها در زمینه تکمیل سامانه 
املاک و اســکان چندان مناســب نبوده اســت، یکی از این 
دستگاه ها، سازمان ثبت اسناد و املاک کشور است که در این 
مدت همکاری لازم را نداشته و باید این همکاری کامل شود.

دلیل عدم تبادل اطلاعات بین دستگاه ها
وی درباره مســئله تبادل اطلاعات بین دستگاه ها گفت: 
متأسفانه در کشور ما دستگاه ها به سختی به یکدیگر اطلاعات 
می دهند و به طورکلی در تبادل داده با یکدیگر مشکل دارند 
زیرا معمولاً با این اقدام دســتگاه  ها احساس می کنند عامل 

قدرت خود را از دســت می دهند و این یک کار اضافی است 
که هیچ نفعی برایشان ندارد.

خضریان درباره راهکار حل این مســئله بیان کرد: حل 
مشکل تبادل اطلاعات بین دستگاه ها نیازمند سازوکار تعاملی 
است که این امر بر عهده نهادهای بالاتر دستگاه ها گذاشته شده 
است، تبادل داده موضوعی دوطرفه است که نیازمند همکاری 
همه  دستگاه های دولتی است اما متاسفانه بخشی نگری موجب 

می شود این اتفاق نیافتد.
آسیب های عدم توجه به تکمیل سامانه املاک و اسکان

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس درخصوص مشکلات 
بازار مســکن با عدم تکمیل سامانه  املاک و اسکان گفت: در 
صورتی  که سامانه املاک و اسکان تکمیل نشود مشکلات مهم 
ما در بازار مسکن خصوصاً بازار اجاره همچنان پایدار خواهد بود. 
در شــرایطی که مردم دچار مشکلات جدی در حوزه مسکن 
هستند با استفاده از سامانه املاک و اسکان می توان موجودی 
خانه های خالی را شناسایی کرد تا پس از آن قیمت ها در بازار 

اجاره تعدیل شود.
وی در مورد نقش سامانه املاک و اسکان در سیاست گذاری 
بازار مسکن تصریح کرد: برنامه ریزی برای ساخت مسکن در 
شــهرهای مختلف، میزان موجودی خانه در شهرها و میزان 
تقاضا در سامانه املاک و اسکان از موضوعاتی است که می تواند 

به ما در سیاست گذاری بازار مسکن کمک کند.
مقابله با بحران مسکن با چشمانی بسته

به گفتــه ســخنگوی کمیســیون اصل نــود مجلس 
شــورای اســلامی، در حال حاضر وزارت راه و شهر ســازی 
بــا ابزارهای محــدودی و بــه عبارتی به صورت کــور بازار 
مســکن را اداره می کند و شــرایط به گونه ای است که نه تنها 
بــازار اجاره بلکه تولید مســکن نیز وضعیــت خوبی ندارد.

وی با  اشــاره به ضرورت کنترل بازار مسکن گفت: برای 

کنترل و ساماندهی بازار اجاره بهای مسکونی، طرحی دوفوریتی 
در مجلس به جریان انداخته شده که زیرساخت اصلی اجرایی 

این طرح در سامانه ملی املاک و اسکان است.
خضریان ادامه داد: تلاش شده تا خلأهای قانونی اجرای 
سامانه املاک و اسکان برای شناسایی و اجرای کامل مالیات 
بر خانه های خالی در طرح دو فوریتی مجلس رفع شــود به 
عبارتی می توان چنین گفت که حسن اجرای قانون در سامانه 
ملی املاک و اســکان می تواند بر بهبود شرایط بازار اجاره بها 

تأثیرگذار باشد.
انباشت مسکن از سوی برخی بانک ها

علی شــماعی، استاد دانشگاه در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: دیده می شــود که برخی بانک ها، برخی دســتگاه ها و 
افراد واحدهای مسکونی بسیاری را به منظور سرمایه گذاری 
در اختیار گرفته و خالی نگه داشــته اند. در واقع خانه ها را به 
عنوان یک کالای سرمایه ای احتکار کرده تا با کمبود در بازار 
گران تر بفروش برسانند؛ در این فرآیند باید دولت با مشوق ها و 
بسترسازی برای تولید و صادرات و واردات به چرخه سرمایه ها 
در جامعــه کمک کند و مســکن که به عنــوان یک کالای 
سرمایه ای و احتکار شده اســت را وارد چرخه بهره برداری و 
بهره وری قرار دهد، همین عامل باعث افزایش تولید و کاهش 
تورم می شود. از این جهت بوده که قرآن کریم به شدت احتکار 

و حبس مال و اموال را نکوهش کرده است.
این اســتاد دانشــگاه با بیان این که تولید مسکن باید 
متناســب با تقاضای بازار باشــد گفــت: در تقاضای واقعی 
مسکن با یک کسری مواجهیم که باید جبران شود. در این 
بخش ضمن این که می توانیم از برنامه های روز دنیا استفاده 
کنیم، از تجارب قبلی خودمان هم بهره بگیریم. یکی از این 
تجارب، تعاونی های مسکن است که در حال حاضر مقداری 

کمرنگ شده است.

کارشناس اقتصادی تاکید کرد: افزایش سرمایه و 
تبدیل دارایی های غیرمولد به مولد از راه کارهای رفع 

ناترازی بانک ها است.
»یوسف کاووسی« در گفت وگو با ایرنا درباره رفع ناترازی 
بانک ها، اظهار داشت: ناترازی بانک ها یکی از مشکلات اقتصادی 
و بانکی است که نزدیک به 40 سال کشور با آن دست وپنجه 
نــرم می کند. البته با جایگزینی بانکداری اســلامی، مجلس 
تکالیــف زیادی را در قالب بودجه های ســنواتی، برنامه های 
پنج ساله و کسری بودجه ای به بانک ها تحمیل کرده و دلیل 

اصلی دولت ها برای دست اندازی به منابع بانک ها است.
کارشناس اقتصادی ادامه داد: بانک ها در کشور مطالبات 
زیادی دارند و بیشترین بدهکاران نظام بانکی هم شرکت های 
دولتی و نهادهای دولتی هســتند. بنابراین بانک ها با گذشت 

زمان برای رفع تکالیف و شرط بقا اقداماتی را انجام دادند.

کاووسی توضیح داد: بانک های خصوصی در شرایط ناتراز 
باید به سهامدار پاسخگو باشند در نتیجه بانک ها به ذی نفعان 
خود تسهیلات می دهند و هر بانک شرکت های چندلایه برای 
اعطای وام ایجاد می کند. به این ترتیب در شــرایطی که در 
کشور تورم بالای 50 درصد وجود دارد بانک ها تسهیلات 20 
درصد به زیرمجموعه خود می دهند تا 30 درصد سود  کنند.

وی ادامــه داد: بانک ها برای تامین منابــع خود از بازار 
بین بانکــی و بانک مرکزی منابع با نــرخ 18 درصد دریافت 
می کنند. در این مرحله اســت که ناترازی بانک ها معنی پیدا 
می کند و این موضوع تبدیل به رویه ای می شــود که برخی، 
بانک تاسیس می کنند تا منابع ارزان را به سمت خود هدایت 
کنند و ناترازی بانک ها تشدید می شود و نمی توانند با بانک های 

بین المللی ارتباط برقرار کنند چون ناتراز هستند.
کارشــناس اقتصادی درباره دیگر دلایل ناترازی بانک ها 

گفت: در کشــور ما چون مسائل سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
اولویت دارند هرکدام از بانک ها که کمبود منابع داشته باشند 
دولت به یاری آنها می شــتابد. برای نمونه موسسات اعتباری 
غیرمجــاز که دولت 30 هزار میلیارد تومان هزینه کرد یا در 
بحث ادغام بانک ها و موسسات نظامی که نزدیک به 110 هزار 

میلیارد تومان کسری داشتند و ادغام شدند.
کاووسی اظهار داشــت: با توجه به عواملی که بیان شد 
هم اکنــون ناترازی بانک هــا  گریبان دولت را گرفته اســت. 
تزریق هایــی که بانــک مرکزی انجــام داده موجب افزایش 
چندبرابری نقدینگی شــده و پایه پولی نیز رشد داشته و در 

کنار افزایش تورم به اقشار جامعه آسیب زده است.
او با تاکید بر اینکه بانک مرکزی باید سال ها قبل اقداماتی 
برای کنترل ناترازی بانک ها انجام می داد، افزود: نسبت کفایت 
سرمایه، نسبت بدهی به دارایی و نسبت های درآمد به مطالبات 

مشکوک الوصول در دنیا انجام می شود و این دستورالعمل ها در 
بانک مرکزی تدوین شده اما ابلاغ نشده است.

کارشناس اقتصادی ادامه داد: دولت به این نتیجه رسید 
که اســکناس چاپ کند و از این طریق مشــکلات را برطرف 
کند اما شــاهد بودیم که نه تنها چاپ اسکناس نتیجه مثبتی 
نداشت بلکه مشــکلاتی را برای کشور به وجود آورد. در این 
شرایط دولت تصمیم گرفت بانک ها ناترازی خود را از راه هایی 
همچون افزایش ســرمایه، واگذاری دارایی غیرمولد برطرف 
کند و اگر موفق نشــدند بانک مرکزی باید به سمت ادغام و 

انحلال بانک ها برود.
گفتنی است، بانک مرکزی به بانک ها فرصت داد تا ظرف 
شش ماه اقدامات لازم برای رفع ناترازی را انجام دهند. با توجه 
بــه اختیاراتی که بانک مرکزی برای تعیین تکلیف بانک های 

ناتراز دریافت کرده می تواند اقدام بزرگی انجام دهد.

وزیر نفت:

جلوگیری از هدررفت گاز همراه نفت در خوزستان
 معادل تولید یک فاز پارس جنوبی است

وزیر نفت اظهار کرد: با بهره برداری از ســه طرح 
پالایش گاز هویــزه، پیش  تراکم ان جــی ال ۹00 و 
 ان جی ال 1000 ، معادل یک فــاز پارس جنوبی یعنی 
۲۵ میلیون مترمکعب گاز به گاز غنی کشور افزوده شد.

به گزارش  شــانا، جواد اوجی دیروز )جمعه، هشــتم 
اردیبهشت ماه( در آیین بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 
طرح های صنعت نفت درباره بهره برداری از طرح پالایش 
گاز هویزه خلیج فارس کــه به منظور جمع آوری گازهای 
همراه نفت میادین مشترک احداث شده است، اظهار کرد: 
هم اکنون نزدیک به 400 هزار بشــکه نفت از میدان های 
مشترک آزادگان، یادآوران، یاران و دیگر میدان ها برداشت 
می شود اما متأسفانه گازهای غنی همراه نفت این میدان ها 

با ارسال به مشعل ها سوزانده می شد.
وی افزود: خوشبختانه با بهره برداری از پالایشگاه گاز 

هویزه خلیج فارس، گازهای همراه نفت ترش و ســمی که 
محیط زیست خوزستان را تحت تأثیر قرار می داد فرآورش 
و پس از شیرین  سازی، ترکیبات سبک؛ گاز شیرین تولیدی 
به خط سراسری تزریق می شود که کمک بزرگی به ناترازی 

گاز خواهد بود.
وزیــر نفت به تأکیدهای رئیس جمهوری بر توســعه 
میدان های مشــترک، جمع آوری گازهای همراه و توسعه 
پتروپالایشــگاه ها افزود: پس از گذشته سه ماه از قرار اول 
ما از پالایشــگاه پارس جنوبی، ارتقای پالایشگاه آبادان و 
روز جمعه هم پالایشــگاه شیرین  سازی گازهای همراه به 

بهره برداری رسیدند.
اوجی تأکید کرد: با بهره برداری از سه طرح پالایش گاز 
هویزه خلیج فارس، پیش  تراکم ان جی ال 900 و ان جی ال 
1000 ، معادل یک فاز پــارس جنوبی یعنی 25 میلیون 

مترمکعب گاز به گاز غنی کشور افزوده شده است.
وی با تأکید بر اینکه 15 میلیارد دلار پروژه در ســال 
1402 در حوزه صنعت نفت و گاز افتتاح خواهد شــد که 
2.2 میلیارد دلار از برنامه ریزی انجام شــده روز جمعه به 
بهره برداری رسید، گفت: این پروژه ها همسو با افزایش تولید 
که امسال هم سال »مهار تورم و رشد تولید« از سوی مقام 
معظم رهبری نامیده شده است، اجرا شده اند به طوری  که 
250 میلیون فوت مکعب گاز غنی در پالایشگاه گاز هویزه 
خلیج فارس فرآورش می شود و 45 هزار بشکه نفت نیز با 
حفاری 40 حلقه چاه در میدان آزادگان به ظرفیت تولید 
نفت افزوده  می شود. هم اکنون رقم تولید به روزانه 3 میلیون 

و 100 هزار بشکه رسیده است.
وزیر نفت به برنامه ریزی برای هفت بسته سرمایه گذاری 
از شــهریور 1400 بــرای جمع آوری 30 تــا 40 میلیون 

مترمکعبی گازهای همراه نفت که سوزانده می شوند، اشاره 
کرد و افزود: پالایشــگاه هویزه خلیج فارس که فاز دوم آن 
تا پایان سال تکمیل می شود و ان جی ال 3100 در ایلام از 
طرح های جمع آوری گازهای همراه نفت غرب کارون در این 
زمینه است، همچنین طرح جمع آوری گازهای مشعل شرق 
کارون نیز در قالب 27 پروژه از ســوی پالایشگاه بیدبلند 
خلیج فارس به ارزش 1.1 میلیارد دلار در حال اجراســت. 
ان جی ال خارک و جمع آوری گازهای مشــعل مربوط به 
پارس جنوبی نیز از دیگر پروژه ها برای جمع آوری گازهای 

همراه نفت در کشور است.
اوجــی تصریح کــرد: قول می دهیم تــا پایان دولت 
ســیزدهم، تکلیف همه گازهای همراه میدان های نفتی 
مشترک و مستقل و مشعل پالایشگاه ها را تعیین تکلیف 

و جمع آوری کنیم.

کارشناس اقتصادی مطرح کرد

رفع ناترازی بانک ها با واگذاری دارایی های غیرمولد


